In Commemoration of the 140th Anniversary of Dr. Sun Yat-sen’s Birthday
Foreword

November 12, 2006 marks the 140th birthday of Dr. Sun Yat-sen, a great pioneer of Chinese democratic revolution, an outstanding patriot and national hero.

Dr. Sun Yat-sen was born in the late Qing Dynasty, when China was suffering from feudal despotism and foreign aggression. When he was a young man, he started to think seriously about how to pursue national independence, liberty, and prosperity, which then motivated him to follow a revolutionary career.. In the late years of the Qing Dynasty, he founded Tongmenghui (Chinese Revolutionary League), and put forward his political theory of the Three Principles of the People, namely Nationalism, Democracy, and People's Livelihood. He led the Revolution of 1911 to overthrow the Qing Dynasty and established the Republic of China, the first democratic republic in Asia. In the early years of the Republic of China, however, the revolution was severely set back, since the autocratic warlords were in great power. With remarkable courage and vision, he restructured the Kuomintang (KMT) and cooperated with the Communist Party to push forward the democratic revolution. He spared no effort in the great cause until his death. 

Throughout his life, Dr. Sun Yat-sen was a great revolutionary and soldier. Though being frustrated constantly, he never gave up his faith. His strong determination and perseverance inspired the Chinese people. With the great cosmopolitan spirit and open-mindedness, he was a strong proponent of opening up the country and has dedicated his life to the national rejuvenation. 

As a great patriot, Dr. Sun devoted himself to striving for China’s independence, unity and prosperity. He was a great leader in China in the 20th century, who was and will always be respected and admired by Chinese people at home and abroad.

On the occasion of the 140th birthday of Dr. Sun Yat-sen, this collection of over 100 photographs is particularly selected for people to review his life and commemorate this great man.

“追求独立自由  致力民生幸福”纪念孙中山先生诞辰140周年图片展
展 览 前 言
2006年11月12日，是中国民主革命的伟大先行者、杰出的爱国主义者和民族英雄——孙中山先生诞辰140周年。
孙中山先生诞生在饱受帝国主义侵略和封建王朝专制的晚清时代。青年时期的孙中山，便萌发了追求民族独立、人民自由和国家富强的思想，从此走上革命道路。清朝末年，他创立了同盟会，提出“民族、民权、民生”的三民主义政治纲领；1911年，又领导辛亥革命，推翻清王朝，建立了亚洲第一个民主共和国——中华民国。民国初年的中国，军阀专制，革命事业经受了严重挫折。孙中山先生以巨大的胆略改组国民党，实行国共合作，力推民主革命继续发展，直至逝世。
孙中山先生的一生是革命与奋斗的一生。尽管屡遭挫折，但他矢志不渝，以坚强的革命意志和锲而不舍的精神激励着中国人民。孙中山先生具有胸怀世界的大气魄和与时俱进的品格。他主张对外开放，为振兴中华殚精竭虑。
爱国主义是孙中山先生一生思想的主题。他追求自由、民主和进步，为中华民族的独立、统一和富强贡献了毕生心血。孙中山先生是20世纪中国的伟人，他生前与身后都深受海内外中国人的爱戴与尊崇。
值此孙中山先生140周年诞辰之际，我们特别选取了100幅反映他生平的图片，组成此展，以表达后人对他的景仰与缅怀。
1. Education and Enlightenment  1866-1894 
On November 12, 1866, Dr. Sun Yat-sen was born in Cuiheng Village of Xiangshan County (now Zhongshan City) in Guangdong Province. Son of a poor family, he could only start his primary education at a village school till he was 10 years old. In 1878, Dr. Sun went to Honolulu and studied at a local school, which broadened his horizon. In 1883, he returned to China and successively studied at the Nanhua Medical School in Guangzhou and the College of Medicine in Hong Kong. After graduation in 1892, he practiced medicine in Macau and Guangzhou. At that time, China was in a critical situation, threatened as it was by both domestic troubles and foreign invasions, which greatly aroused and nurtured his patriotism. In early 1894, he wrote to Li Hongzhang, then Prime Minister of the Qing government, proposing learning from the western countries and carrying out reform on the country to develop an independent and powerful China. Unfortunately his suggestions were turned down. Soon after that, China lost the Sino-Japanese War of 1894-1895. Disappointed by the corruption and inability of the Qing government, Dr. Sun finally gave up all his illusions about the regime, and then gradually became a revolutionary.

一 、求学    立志  1866——1894

孙中山， 1866年11月12日诞生在广东省香山县（今中山市）翠亨村。幼时家贫的孙中山，十岁进入村塾读书。1878年，孙中山来到檀香山，并在当地学校学习，这使他眼界大开。1883年，孙中山回国，又先后就读于广州南华医学堂和香港西医书院。1892年毕业后，他在澳门、广州等地行医。此时的中国内忧外患，特别是列强大肆侵略中国的现实，深深激发起孙中山的爱国思想。1894年初，他奋笔投书清廷大臣李鸿章，提出效法西方、实行改革、使国家独立富强的主张，但遭到拒绝。其后，中国又在甲午战争中惨败，这一系列的打击，终于使他放弃了对清政府的幻想，逐渐走上民主革命的道路。
2. Commencing the Revolutionary Career     1894-1905

In November 1894, Dr. Sun Yat-sen established Xingzhonghui (Reviving China Society) in Honolulu, the first bourgeois revolutionary organization in China. It was set to terminate the rule of the Manchurians and form a united government. For this purpose, Dr. Sun made tremendous efforts in publicity and organization. In August 1905, he integrated many other revolutionary groups into Tongmenghui (Alliance Society), the very first Chinese bourgeois revolutionary party, in Tokyo, Japan. He stated the program of Tongmenghui as to terminate the rule of the Qing government, establish a republican country and redistribute lands on an equal basis. Consequently, Tongmenghui became the leading organization for Chinese bourgeois revolution and gave great impetus to the development of revolution.

二、 致力革命    1894——1905

1894年11月，孙中山在檀香山创建了中国第一个资产阶级革命团体——兴中会，并提出“驱除鞑虏，恢复中国，创立合众政府”的革命主张。为了在中国尽快实现民主革命的目标，孙中山在海内外进行了大量艰苦细致的组织和宣传工作。1905年8月，孙中山在日本东京，联合兴中会、华兴会、光复会等革命团体，建立了中国第一个资产阶级革命政党——中国同盟会，并提出“驱除鞑虏，恢复中华，创立民国，平均地权”的革命纲领。同盟会的成立，使中国的资产阶级民主革命运动有了统一的领导机关，从而大大推动了革命的发展。
3. Overthrowing the Imperial Rule   1905-1911

Led by Dr. Sun Yat-sen, Tongmenghui (Alliance Society) played an active role in propelling the democratic revolution. Dr. Sun Stepped up the dissemination of democratic ideas by putting forward the famous Three Principles of the People: Nationalism, Democracy, and the People's Livelihood. At the same time, he also launched many armed revolts, enormously destabilizing the rule of the Qing government and laying a solid foundation for the success of the Revolution of 1911. On October 10, 1911, local revolutionary groups launched an uprising in Wuchang, Hubei Province. They took Wuhan and established the military government of Hubei Province. Many other provinces rose in response by breaking away from the Qing government to support the republican regime. The Qing Dynasty collapsed instantly.

三、  推翻帝制    1905——1911

同盟会成立后，在孙中山的领导下积极开展民主革命的宣传和组织工作。一方面，孙中山提出了著名的“民族”、“民权”、“民生”的三民主义政治纲领，推动了民主革命思想的广泛传播和革命运动的发展。另一方面，孙中山多次领导武装起义，大大动摇了清王朝的统治根基，为辛亥革命的成功奠定了坚实的基础。1911年10月10日，湖北革命团体文学社和共进会，在同盟会中部总会的推动下，在湖北武昌发动武装起义，占领武汉三镇，成立了湖北军政府。武昌起义得到广泛响应，全国很多省份相继宣布脱离清政府，拥护共和，清王朝的统治顿时陷入土崩瓦解之中。
4. Founding of the Republic of China     1911-1913

On December 25, 1911, after learning the success of the Wuchang Uprising, Dr. Sun Yat-sen returned from the United States to Shanghai. On December 29, at a meeting in Nanjing, Dr. Sun was elected Provisional President of the Republic of China by representatives from 17 provinces backing the Wuchang Uprising. On January 1, 1912, as Dr. Sun was sworn in office in Nanjing, the Republic of China, the first republican country in Asia, was founded. It was an epoch-making event in China’s history. As the leader of the interim government in Nanjing, Dr. Sun instructed to work out the Provisional Constitution of the Republic of China and promulgate series of laws and decrees conducive to the development of bourgeois democracy and capitalist economy. Although at the time the new revolutionary government was established in the South, remnant forces of the Qing government were still entrenched in the North. In order to win over the wavering Northern Warlords, which actually influenced the Qing government, Dr. Sun sacrificed his presidency to Yuan Shikai, Northern Warlords leader, for the abdication of the Qing Emperor and the unity of the North and the South. Dr. Sun then made inspection tours of different places and turned to develop industries for modernization.

四、  创建民国   1911——1913

孙中山在美国获悉武昌起义成功的消息后，于1911年12月25日回到上海。29日，响应武昌起义的十七省代表在南京举行会议，选举孙中山为中华民国临时大总统。1912年1月1日，孙中山在南京宣誓就职，亚洲第一个民主共和国——中华民国宣告成立。这是中国历史上具有划时代意义的重大事件。南京临时政府成立后，孙中山领导制定了《中华民国临时约法》，并颁布了一系列有利于发展资产阶级民主政治和资本主义经济的法令。此时，革命政府虽已在南方成立，然而清政府的残余势力还顽固地盘踞在北方。为了促使犹豫不决、但能实际左右清政府的北洋军阀势力倒向共和，迫使清帝退位，尽快实现南北统一，孙中山辞去了临时大总统职务，让位于北洋首领袁世凯。其后，他开始巡视各地，致力于发展实业，并为中国的现代化发展谋划蓝图。
5. Defending the Republic     1913-1918

While Dr. Sun Yat-sen was concentrating on the economic development, Yuan Shikai, who took over the provisional presidency, practiced dictatorship and attempted to annihilate the revolutionaries by force. In July 1913, Dr. Sun launched “Second Revolution” against Yuan Shikai but ended in failure. He went into exile in Japan. Dr. Sun was by no means disheartened. He organized the Chinese Revolutionary Party in July 1914 to continue fighting against Yuan Shikai. On October 25, 1915, Dr. Sun married Mme Soong Ching Ling in Tokyo, Japan. From then on the couple strived for the revolution ideal side by side. It was not until June, 1916 when Yuan Shikai died after he failed to proclaim himself Emperor did Dr. Sun come back to China. Soon the successor of Yuan Shikai abolished the Provisional Constitution. In July 1917, Dr. Sun went to Guangzhou and launched the Campaign to Uphold the Provisional Constitution. On August 25 of the same year, he was elected the Generalissimo of the military government of the Republic of China. However, as a result of the deliberate difficulties created by the southwestern warlords, Dr. Sun resigned with indignation in May 1918. He returned to Shanghai and became engaged in theoretical research.
五 、 讨袁  护法 1913——1918

正当孙中山为民国建设奔走之际，接任临时大总统职务的北洋军阀首领袁世凯，却一意孤行，实行个人独裁统治，并准备以武力消灭革命党人。1913年7月，孙中山领导发动了武力讨袁的“二次革命”，失败后被迫流亡日本。但他并不灰心气馁，于1914年7月又组建了中华革命党，继续开展反袁革命活动。1915年10月25日，孙中山与宋庆龄在日本东京结婚，从此以后，他们两人共同为革命事业而奋斗。直到1916年6月，袁世凯因称帝失败抑郁而亡，他才返回国内。后来，继任的北洋军阀又宣布废弃《临时约法》。孙中山为维护《临时约法》、反对倒退，于1917年7月南下广州，发动护法运动，并于当年8月25日当选为中华民国军政府大元帅。由于西南军阀对孙中山的掣肘和排挤，1918年5月他愤然辞职，回到上海，从事理论著述。
6. Great Transformation    1918-1925

With an open heart, Dr. Sun spent all his life in seeking after truth. On May 5, 1921, Dr. Sun returned to Guangzhou and formed the revolutionary government. He assumed the office of Extraordinary President of the Republic of China. In June 1922, Chen Jiongming, the military leader in Guangdong Province, staged an armed rebellion, forcing Dr. Sun to leave Guangzhou for Shanghai. Though the revolutionary cause was stagnated, Dr. Sun saw new opportunities through the fast changing domestic and international circumstances. With the outbreaks of the October Revolution in Russia in 1917and the May 4th Movement in China in 1919, Marxism was introduced into China, which finally led to the establishment of the Chinese Communist Party in 1921. The new situation awakened Dr. Sun ‘s hope for saving the country, and just during this period, he experienced a great transformation in thoughts. With the help of the Chinese Communist Party, he started to restructure the KMT. In February 1923, he went back to Guangzhou and presided over the first session of the national assembly of KMT in January 1924, during which three cardinal policies, i.e. allying with the Soviet Union and the Communist party, and supporting the farmers and workers, were approved. In November 1924, Dr. Sun was invited to Beijing to discuss about the national congress and the abolishment of unequal treaties. On March 12, 1925, Dr. Sun died of illness in Beijing.

六   伟大的转变  1918——1925

孙中山具有与时俱进的品格，他一生始终走在探求真理的道路上。1921年5月5日，孙中山回到广州，成立了革命政府，就任中华民国非常大总统。1922年6月，粤军首领陈炯明发动叛乱，孙中山又被迫离开广东，返回上海。这段时期，孙中山的革命事业处于低谷之中。然而也就在这段时期，国内外形势却出现了新的变化。1917年俄国爆发十月革命；1919年中国爆发了五四运动；马克思主义传入中国；1921年中国共产党成立。这些新情况的出现，使孙中山的救国理想又有了新的希望，他的思想出现了巨大的转变。在中国共产党的帮助下，孙中山开始着手改组中国国民党。1923年2月，他重返广州。1924年1月，他主持召开了中国国民党第一次全国代表大会，确立了联俄、联共、扶助农工的三大政策。1924年11月，孙中山应邀北上，商讨召开国民会议和废除不平等条约大计。1925年3月12日，孙中山不幸因病在北京逝世。
7. Eternal Commemoration
Dr. Sun Yat-sen is a great pioneer of Chinese democratic revolution and a national hero. Upon his death, various commemorative activities were held by people from all circles in China and the overseas Chinese to express their condolences. In June 1929, Dr. Sun was buried in the Zhongshan Mausoleum in Nanjing. Annual commemorations never stop since then. After the founding of the People’s Republic of China, a huge portrait of Dr. Sun is surely placed in Tian’anmen Square on every National Day, a sign of the people’s reverence for him.

For his great endeavors and achievements, Dr. Sun will be always living in the hearts of the Chinese people. 

七  永恒的纪念
孙中山是中国民主革命的伟大先行者和民族英雄。他逝世后，全国民众和海外侨胞举行了各种隆重的悼念活动，以表达哀悼之情。1929年6月，孙中山先生的灵柩归葬南京中山陵。从他逝世直至今日，中国人民对孙中山先生的各种纪念活动年年举行。特别是中华人民共和国成立以后，每逢国庆，他的巨幅画像都会被摆放在天安门广场的显著位置，以表达人们对他的缅怀与崇敬。
孙中山先生的革命业绩，将永远铭记在中国人民心中！
Afterword
Dr. Sun Yat-sen has devoted all his life to pursuing national independence, democracy and people’s welfare. His dream has been realized through the arduous efforts of the Chinese people. Since the opening up policy was adopted in late 70s last century, China has made world-acclaimed achievements and taken on an entirely new look. China enjoys a most favorable situation than ever before. May all this bring comfort to Dr. Sun.

Dr. Sun cherished very much national unity. Chinese people still value it high as a historic mission to realize peaceful reunification and accomplish national rejuvenation, which requires the inputs of all Chinese around the world.

It’s been 81 years since Dr. Sun passed away. The precious spiritual legacy of Dr. Sun will never be lost among the Chinese. 

Dr. Sun yat-sen will be remembered for ever. Being closely related to the great cause for China’s independence, unity, democracy and prosperity, Dr. Sun will enlighten us all the way in pursuing liberty, equality, development and peace for the whole mankind. 

结  束  语
孙中山先生一生致力于追求民族独立、民主政治和民生幸福的伟大事业。通过中国人民的艰苦努力，孙中山先生当年为之奋斗的这一理想，在中国大地业已变为现实。上世纪七十年代末实行改革开放以来，中国的现代化建设取得了举世瞩目的伟大成就，社会面貌发生了翻天覆地的变化，中国正进入历史上前所未有的大好发展时期。孙中山先生终于可以得到告慰。
孙中山先生一生维护国家统一。今天，完成祖国的和平统一、实现中华民族的伟大复兴，依然是历史赋予所有中国人的崇高使命，需要海内外华人共同为之奋斗。
孙中山先生离去已经81年，但他留下的宝贵精神遗产却在中国人民心中长存。他崇高的爱国思想、坚强的革命意志、不息的进取精神，永远值得中华民族的子孙后代认真学习并传承下去。
    历史将铭记孙中山的名字。他将永远与中国的独立、统一、自由、民主和富强联系在一起；将永远与争取人类的自由、平等、进步与和平联系在一起。
